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§ 1  Godkännande av föredragningslistan 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden fastställer den av ordföranden föreslagna föredragningslistan för 

sammanträdet. 
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BESLUTSÄRENDEN 

 

§ 2  Anmälan av inlämnade medborgarförslag 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att bereda ett medborgarförslag från Lennart 

Persson om att sätta upp en eller flera bänkar vid busshållplatsen Vildandsvägen i Fagersjö, i 

riktning mot Högdalen. 

 

Ärendet 

Följande medborgarförslag har lämnats in till stadsdelsnämnden, vilket förvaltningen hade 

redovisat till nämnden i en sammanställning daterad 2018-10-30. 

 

 Sätt upp en eller flera bänkar vid busshållplatsen Vildandsvägen i Fagersjö, i 

riktning mot Högdalen  

Lennart Persson. Dnr 1.2.4-550/2018.  

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Jilmstad (M) föreslog att nämnden skulle uppdra åt förvaltningen att 

bereda det inlämnade medborgarförslaget.  

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt ordförandens förslag. 
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§ 3  Magelungens vikar växer igen 

Svar på medborgarförslag 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på ett 

medborgarförslag från Jon Kahn om att Magelungens vikar växer igen. 

2. Stadsdelsnämnden avsätter 70 000 kronor för kompletterande slyröjning inom Fagersjö 

under år 2018 och 2019. 

 

Ärendet 

I ett medborgarförslag föreslår Jon Kahn ett antal åtgärder för Magelungens igenväxande 

vikar. De föreslagna åtgärderna handlar bland annat om ökat vattenflöde, ökat vattendjup 

och bekämpning av växtlighet.  

 

Förvaltningen konstaterar att föreslagna åtgärder endast i liten omfattning är frågor som 

nämnden ansvarar för. Inom ramen för det som stadsdelsnämndens ansvarar för föreslår 

förvaltningen kompletterande slyröjningsinsatser inom Fagersjö för att höja det sociala och 

rekreativa värdet av sjön. Kompletterande slyröjning 2018 och 2019 beräknas kosta 70 000 

kronor och ryms inom ordinarie budgetram. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2018-10-24. 

Dnr 1.2.4-366/2018 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

Lars Jilmstad m fl (M), Peter Öberg (L) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) anmälde ett särskilt 

uttalande. I detta instämde Malena Liedholm Ndounou (C) och Lars Hultkvist (KD) med ett 

ersättaryttrande. 

 

Särskilt uttalande / ersättaryttrande 

Lars Jilmstad m fl (M), Peter Öberg (L) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) / Malena Liedholm 

Ndounou (C) och Lars Hultkvist (KD) 

 

Magelungens och Drevvikens status är en vital del i ett växande framtida Farsta. Farsta ska 

”vändas mot sjöarna” enligt tyngdpunktsarbetet för Farsta. Vi delar medborgarskrivelsens 

uppfattning om Magelungens stora rekreationsvärde för befolkningen i närområdet. Det 

lokala engagemanget för att återställa sjön har också varit starkt under många år. Ett 

dedikerat och fint arbete utförs, främst av föreningen Magelungens vänner, men även av 



 
 

FARSTA STADSDELSNÄMND 
 

 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

15 NOVEMBER 2018 

SIDA 6 

 

 
 

 

 

Justerarnas signaturer                                                                                  Utdragsbestyrkande 

 

andra föreningar, för att rädda sjön från igenväxning. Men trots att åtgärder har diskuterats 

och utretts i många år och att en stor samsyn finns om behovet av åtgärder för att restaurera 

Magelungen, har mycket litet gjorts och vi förstår den frustration som Farstas invånare 

känner.  

 

Den nordvästra delen av sjön, Fagersjöviken, är så pass igenväxt att vattenspegeln inte längre 

syns och att bad knappt längre är möjligt. Som ett första steg avsätter stadsdelen 

därför 70 000 Kr för slyröjning. Samtidigt behöver vissa avvägningar göras eftersom även 

sly och vass fyller en viktig funktion för sjöns ekosystem, och särskilt fågellivet. Dessutom 

minskar bottendjupet i Fagersjöviken vilket höjer vattentemperaturen, vilket leder till att 

balansen i sjöns ekosystem förändras. Vi är därför glada att Magelungens lokala 

åtgärdsprogram är på väg, med grund i expertis. Längs med Magelungsvägen från Fagersjö 

till Farsta planeras många hundra bostäder nära Magelungen. Attraktiviteten hos dessa 

bostäder kommer öka väsentligt om sjön restaureras.  Det kommer öka människors 

välbefinnande och vara till stor nytta för en stadsdel med socioekonomiska problem. 

 

I den grönblåa budgeten pekas nu ut ett tydligt ansvar för bedömning av sjörestaurering till 

exploateringsnämnden. För att sammanställa alla åtgärder har staden beslutat att ta fram 

lokala åtgärdsprogram för varje sjö. Det lokala åtgärdsprogrammet för Magelungen är nu ute 

på en första remiss och vi ser fram emot att det arbetet fortsätter så att åtgärder tas för att 

säkerställa att sjöns status återställs och att den tillgängliggörs för rekreation, bad, sport i 

kombination med ett levande djurliv.  

 

Samtidigt har Stockholm Vatten fått i uppdrag att bygga upp den kompentens som krävs för 

att kunna upphandla dom tjänster som vårt vattenarbete kräver. Historiskt har staden haft 

miljödåliga avloppslösningar vilket lett till dagens ”miljöskulder”. I takt med att staden har 

byggts ut har också avledning av det naturliga vattenflödet till Magelungen minskat. Målet är 

nu bland annat att leda tillbaka mer av det vattnet samtidigt som vi inte äventyrar 

miljökvalitetsnormerna för sjön.  

  

För att uppnå målet att restaurera Magelungen krävs ett helhetsgrepp som även inkluderar 

Huddinge kommun samt Enskede-Årsta-Vantör stadsdel. För att viktiga åtgärder ska kunna 

genomföras önskar vi därför att det tydliggörs vilken instans och gärna vilken person som 

har huvudansvaret för uppföljning av åtgärder samt för samverkan med alla inblandade. Det 

är också viktigt att föreningen Magelungens vänner och andra inblandade föreningar blir en 

del i det framtida arbetet så att kompetens och engagemang tas tillvara. Magelungens vänner 

har en målbild för sjön med en lista på konkreta åtgärder som vi vill poängtera att vi ställer 

oss positiva till och som vi önskar att Stockholms Stad inkluderar i sitt fortsatta arbete med 

denna viktiga fråga. 
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§ 4  Nya förskolor i området Karlsvik nära Hökarängsbadet 

Inriktningsbeslut 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att hos SISAB beställa utrednings- och 

förslagslagshandlingar samt en hyresoffert för en ny friliggande förskola motsvarande  

6-8 avdelningar i området Karlsvik. 

2. Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att planera för en ny förskola  motsvarande 4 

avdelningar inrymd i ett flerbostadshus i samma område, med bostadsrätt som 

upplåtelseform. 

 

Ärendet 

I området Karlsvik, ett nytt stadsutvecklingsområde beläget intill Hökarängsbadet, planeras 

700-800 nya bostäder under de kommande åren. För att möta behovet av förskoleplatser 

planerar förvaltningen motsvarande 6-8 avdelningar i en friliggande byggnad som SISAB 

ska uppföra. Förvaltningen planerar även att inrymma 4 avdelningar i ett flerbostadshus med 

bostadsrätt som upplåtelseform. Nämnden föreslås ge förvaltningen i uppdrag att planera för 

dessa båda nya förskolor. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2018-10-19. 

Dnr 1.1-573/2018 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 5  Stadsdelsnämndens sammanträden 2019 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden fastställer följande sammanträdesdatum 2019. 

 Onsdag 2 januari klockan 08.30 (endast för att utse 2019 års sociala delegation och 

särskilt förordnade) 

 Torsdag 31 januari (verksamhetsplan 2019) 

 Torsdag 7 mars (verksamhetsberättelse med bokslut 2018) 

 Torsdag 11 april (underlag till budget 2020) 

 Torsdag 23 maj (tertialrapport 1) 

 Onsdag 19 juni 

 Torsdag 29 augusti 

 Torsdag 26 september (tertialrapport 2) 

 Torsdag 24 oktober 

 Tisdag 19 november  

 Torsdag 19 december (verksamhetsplan 2020) 

2. Nämndens sammanträden hålls kvällstid, bortsett från sammanträdet den 2 januari. 

Förvaltningen får i uppdrag att anordna lämplig lokal, efter samråd med ordföranden och 

i möjligaste mån även med övriga partiers gruppledare. 

 

Ärendet 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2018-11-14. 

Dnr 1.1-556/2018 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 6  Delegering till stadsdelsnämndens nye ordförande 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden delegerar enligt 6 kap 37 § KL till nämndens nye ordförande Lars 

Jilmstad (M) rätten att under återstoden av 2018 fatta beslut om 

 upphörande enligt 9 § LVU av omedelbart omhändertagande  

 upphörande enligt 30 § LVU av tillfälligt flyttningsförbud. 

2. Nämnden återkallar motsvarande delegeringar till tidigare ordföranden Lars Bäck (V). 

 

Ärendet 

Kommunfullmäktige har den 5 november beslutat om presidieskifte i alla nämnder. Det 

innebär för Farsta stadsdelsnämnd att Lars Jilmstad (M) är ordförande under återstoden av år 

2018. Förvaltningen föreslår därför att nämnden beslutar om delegeringar till den nye 

ordföranden enligt ovan. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2018-11-06. 

Dnr 1.1-574/2018 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 7  Förändring i stadsdelsnämndens demokratiråd och utvecklings- och 

näringslivsråd 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden utser Klas Wissman (M) som ordförande och Moa Sahlin (S) som 

vice ordförande i nämndens demokratiråd för återstoden av året. 

2. Stadsdelsnämnden utser Lars Jilmstad (M) som ordförande och Karin Lekberg (S) som 

vice ordförande i nämndens utvecklings- och näringslivsråd för återstoden av året. 

 

Ärendet 

Efter valet och kommunfullmäktiges sammanträde den 15 oktober utgörs 

kommunfullmäktiges nya majoritet av Moderaterna, Liberalerna, Miljöpartiet, Centerpartiet 

och Kristdemokraterna. Stadsdelsnämndens ordförande och vice ordförande har därför 

föreslagit att ordförande och vice ordförande i nämndens demokratiråd och utvecklings- och 

näringslivsråd skiftar plats. Nämnden har redan beslutat om en liknande anpassning till det 

nya majoritetsförhållandet i sociala delegationens presidium, och ett presidieskifte planeras – 

när detta skrivs – även för nämnden, genom beslut av kommunfullmäktige. 

 

Förvaltningen föreslår att nämnden beslutar enligt detta förslag. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2018-10-24. 

Dnr 1.1-575/2018 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 8  Utseende av ny firmatecknare 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden utser Marcus (Andersson) Grönqvist, tillförordnad chef för 

ekonomiavdelningen, till firmatecknare för den period som hans förordnande varar. 

2. Marcus (Andersson) Grönqvist samt de båda tidigare utsedda firmatecknarna 

stadsdelsdirektör Kerstin Sandström och avdelningschef Per-Ove Mattsson tecknar firma 

var för sig. 

 

Ärendet 

Nämnden har tidigare, genom beslut den 17 november 2015, utsett stadsdelsdirektör Kerstin 

Sandström till firmatecknare. Genom tidigare nämndbeslut är även ekonomichef Christian 

Forsberg och beställarchef Per-Ove Mattsson firmatecknare.  

 

Eftersom Christian Forsberg har avslutat sin anställning vid förvaltningen föreslås nämnden 

istället utse den tillförordnade ekonomichefen Marcus (Andersson) Grönqvist som 

firmatecknare för den period som hans förordnande varar. Dessa tre tjänstepersoner föreslås 

liksom tidigare få teckna firma var för sig. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2018-10-24. 

Dnr 1.1-576/2018 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 9  Ekonomisk månadsrapport oktober 2018 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens ekonomiska månadsrapport för oktober 2018. 

 

Ärendet 

Sammantaget förväntas verksamheterna redovisa en budget i balans.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2018-11-08. 

Dnr 1.2.1-193/2018 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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REMISSER OCH YTTRANDEN  

 

§ 10  Färdplan för ett Stockholm för alla – en rapport från Kommissionen för 

ett socialt hållbart Stockholm 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 

rapporten Färdplan för ett Stockholm för alla från Kommissionen för ett socialt hållbart 

Stockholm. 

 

Ärendet 

Kommissionen för ett socialt hållbart Stockholm har tagit fram en rapport – Färdplan för ett 

Stockholm för alla – som preciserar hur staden på medellång sikt bör fokusera resurser för att 

uppnå en socialt hållbar utveckling och stärka styrningen mot stadens vision. Färdplanen är 

indelad i fyra målområden – uppväxt och utbildning, arbete och företagande, boende och 

stadsmiljö samt demokrati och trygghet. Den innehåller även förslag på etappmål. 

 

Förvaltningen anser att det är en väl genomarbetad rapport men har några synpunkter. Staden 

måste sträva efter en blandning av bostadstyper och upplåtelseformer och bryta den alltför 

ensidiga sociala strukturen i många bostadsområden. Rapporten har ett givet fokus på den 

unga befolkningen men äldres perspektiv borde även få plats i färdplanen.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2018-10-22. 

Dnr 1.5.1-392/2018 

 

Förslag till beslut 

Kjell Backman m fl (S) och Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens 

förslag. 

 

Ordföranden Lars Jilmstad m fl (M), Peter Öberg (L) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) anmälde 

att partierna lämnar ärendet utan eget ställningstagande. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

Kjell Backman m fl (S) och Lars Bäck (V) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Malena Liedholm Ndounou (C) och Lars Hultkvist (KD) anmälde ett ersättaryttrande. 
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Särskilt uttalande 

Kjell Backman m fl (S) och Lars Bäck (V)  

 

Arbetet för jämlikhet och mot segregation är avgörande om alla stockholmare ska ha goda 

livsvillkor och möjlighet att förverkliga sina drömmar. Det goda samhället tar ansvar för att 

undanröja klyftor och hinder som begränsar människor att nå sina fulla potentialer. Allt 

annat är slöseri med människors kraft och förmågor. Ett samhälle som låter människor 

utveckla sina egna förmågor blir starkare, ett samhälle där människor hindras blir svagare. 

När vi hjälper varandra att växa, kan Stockholm växa. 

 

Men för att kunna se var vi slösar med människors förmågor och var människor hindras att 

växa behöver man kunskap. Därför tillsatte vi, år 2015, ”Kommissionen för ett socialt 

hållbart Stockholm”. Förankrat i den senaste forskningen har kommissionen sedan dess 

presenterat 18 rapporter med förslag och rekommendationer inom olika områden för hur 

segregationen i Stockholm ska kunna brytas. En stor bredd av samhällsaktörer har varit 

inblandade i kommissionens arbete vilket skapar en god grund när förslagen ska genomföras.   

 

Socialdemokraterna och Vänsterpartiet i Farsta Stadsdelsnämnd välkomnar förslaget till 

färdplan och ser vikten av att stadens nämnder, bolag och verksamheter arbetar utifrån 

gemensamma strategier för en social hållbar utveckling. Strategierna inom de fyra 

målområden som lyfts i färdplanen är väl avvägda med utgångspunkter i kommissionens 

arbete, Agenda 2030 och med sikte på att visionen ”Ett Stockholm för alla” ska uppnås till år 

2040.  

 

Uppväxt och utbildning 

Det goda samhället måste göra sitt yttersta för att alla barn ska få bra uppväxtvillkor och för 

att alla barn får förutsättningar och stöd för att klara kunskapsmålen. Ett samhälle som inte 

investerar i barn och deras utveckling riskerar på lång sikt att möta stora utmaningar med 

ojämlikhet, segregation och otrygghet. Den utvecklingen kan vi dessvärre se spår av i vår 

stad efter att klyftor och utanförskap tillåtits öka. 

 

Allt arbete mot segregation börjar med att ge alla barn jämlika uppväxtvillkor. Förskolans 

kompensatoriska uppdrag kan inte betonas tillräckligt många gånger, vilket stöds av forskare 

såväl som pedagoger. Socialdemokraterna menar att investeringar i förskolan genom 

satsningar på fler lärare, mindre barngrupper och rätt till heltid för barn till föräldralediga 

fortsättningsvis är nödvändiga och viktiga. På samma sätt är det viktigt att hålla i arbetet för 

att höja kunskapsresultaten i alla skolor. Lärare och skolledare ska ha rätt förutsättningar att 

ge den bästa undervisningen till sina elever.  

 

Det systematiska arbetet för att bryta utvecklingen mot ökade klyftor gav goda resultat på 

kort tid. Stockholm är på rätt väg och det är viktigt att det ambitiösa arbetet som har gjorts 

under den gångna mandatperioden inte tappar styrfart. Vi är övertygade om att alla barn kan 
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nå kunskapsmålen om de ges stöd. Föräldrar ska känna en trygghet i vetskapen om att det 

finns bra kommunala skolor i närmiljön och att elevhälsoteamen på varje skola stöttar de 

elever som behöver det. 

 

Arbete och företagande 

Människors vilja till att växa, att bidra och ha egen försörjning är stadens viktigaste tillgång.  

 

I ett kunskapsintensivt samhälle ska Stockholm konkurrera med kunskap, färdigheter, 

kompetens och ett starkt innovationsklimat. Därför vill vi att alla stockholmare ska ha 

möjlighet till ett livslångt lärande, till utbildning som skapar vägar till jobb eller vidare 

studier.  

 

Stockholms utveckling är tätt kopplat till näringslivets möjlighet att växa och utvecklas. Fler 

ska känna de har goda och trygga förutsättningar för att starta och driva företag. Alltför 

många företag ser att deras möjlighet att växa hämmas av svårigheterna att rekrytera rätt 

utbildad arbetskraft. Detta samtidigt som det finns arbetslösa stockholmare. 

Missmatchningen hotar på lång sikt Stockholms tillväxt. Men bristen på matchning skadar 

inte bara näringslivet. Svårigheten att säkra kompetensförsörjningen för stadens 

verksamheter är en akut utmaning för vår egen organisation. Här måste staden fortsätta 

arbeta nära gymnasieskolor, vuxenutbildningen och universiteten för att möta utmaningen.   

 

Stadens insatser för att fler stockholmare ska komma i arbete har gett resultat. Utbetalningar 

av ekonomiskt bistånd på grund av arbetslöshet är på historiskt låga nivåer, vilket är 

glädjande.  Att människor som har kapacitet att arbeta är arbetslösa är ett slöseri. Slöseriet 

drabbar hela samhället men mest av allt är det ett slöseri som riskerar att skada den enskilda 

individen. Därför anser vi att staden måste fortsätta prioritera arbetet med 90-dagarsgarantin, 

vuxenutbildning för kortutbildade och stärka kopplingen mellan språkutveckling och inträde 

i arbetsmarknaden för nyanlända. Tillvaratagande av äldres vilja och förmåga att arbeta efter 

pensionsåldern måste ske. Även arbetet med att utlokalisera kommunala verksamheter och 

skapande av arbetsplatser i ytterstaden måste fortsätta.  

 

Boende och stadsmiljö 

Den mångåriga passivitet som präglade det borgerliga blockets senaste maktinnehav skapade 

och förstärkte en stor strukturell bostadsbrist i vår stad. Bostadsbristen leder till 

trångboddhet, segregation och minskad tillväxt. Vi måste som ansvarsfull stad fortsätta ta oss 

an Stockholms största infrastrukturella utmaningar. Under den gångna mandatperioden 

stoppades utförsäljningar av hyresrätter och bostadsbyggandet prioriterades. Det är med 

stolthet som vi kan se tillbaka på år 2017 som ett år då Stockholm slog rekord i 

bostadsbyggande. 

 

För att den goda utvecklingen med att bryta segregationen inte ska stagnera måste staden 

fortsätta prioritera byggande av hyresrätter och av bostäder med rimliga boendekostnader. 
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Allmännyttans arbete för att få ned nyproduktionskostnaderna genom Stockholmshus måste 

fortsätta. Det är många människor som är i behov av en bostad och efterfrågan efter bostäder 

med rimliga kostnader kommer att vara fortsatt hög. Att sälja ut eller ombilda billiga 

hyresrätter som den borgerliga majoriteten aviserat är inte rätt väg att gå. Särskilt om 

argumentet till utförsäljningarna är önskan att främja blandade upplåtelseformer.  

Erfarenheterna från utförsäljningarna som gjordes under åren 2006 - 2014 visar att 

segregationen ökade och möjligheten för stockholmarna att få hyra en bostad minskade. Vi 

menar att det enda sättet att möta bostadsbristen är genom nej till marknadshyror och 

utförsäljningar av hyresrätter samt behålla den höga takten i bostadsbyggande.  

 

Demokrati och trygghet 

Demokratin ska aldrig tas för given. I en tid då polarisering mellan människor ökar krävs det 

aktiva insatser för att fördjupa den lokala demokratin. Civilsamhällets roll som röstbärare, 

välfärdsproducent och skapare av gemenskap ska stödjas och inte motarbetas av staden. 

Föreningslivet skapar möten och i möten mellan människor skapas tillit för varandra och för 

samhället. I arbetet för ett socialt hållbart Stockholm är civilsamhället en viktig aktör. 

Stadens stöd ska även fortsättningsvis ske genom bland annat tillgängliggörande av lokaler, 

föreningsbidrag och användande av civilsamhällets kunskap.  

 

Medborgarforum och medborgardialoger som syftar till att stärka medborgarnas inflytande i 

besluten är ett annat sätt att fördjupa lokaldemokratin. Vi ser att de medborgarforum och 

medborgardialoger som har genomförts i Farsta stadsdelsnämndsområde de senaste åren har 

varit framgångsrika och vill därför att staden ska utöka antal dialoger så att fler medborgare 

ges möjlighet att påverka sin närmiljö.  

 

Medborgarnas inflytande över hur staden använder sina budgetmedel vid lokalt 

utvecklingsarbete bör bli större, ett sätt är att vidareutveckla och fortsätta arbetet med 

medborgarbudgetar och lokala omröstningar om olika alternativa förslag. Under den 

föregående mandatperioden 2014 - 2018 genomförde vi i Farsta Stadsdelsnämnd två sådana i 

stadsdelen Fagersjö. Resultatet blev den mötesplats som nu finns centralt i Fagersjö samt den 

nya allaktivitetspark, parken Måsen i anslutning till mötesplatsen som hösten 2018 har 

börjats anläggas. 

 

Det offentliga rummet tillhör alla, därför ska arbetet med trygga stadsmiljöer prioriteras. 

Trygghetsfonden som vi skapade tar utgångspunkt i att berörda verksamheter och nämnder i 

dialog med medborgarna identifierar otrygga platser och miljöer som med enkla hjälpmedel 

kan bli tryggare. Resultaten av investeringar som har gjorts med hjälp av trygghetsfonden 

har varit goda. Vår förhoppning är att trygghetsfonden får finnas kvar och utökas så att flera 

platser och miljöer kan göras tryggare. Stockholm ska vara en öppen stad och alla stadsdelar 

ska vara trygga. 
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Ersättaryttrande 

Malena Liedholm Ndounou (C) och Lars Hultkvist (KD) 

 

Om vi hade haft förslags- och rösträtt hade vi anmält att våra båda partier lämnar ärendet 

utan eget ställningstagande. 
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§ 11  Strategi för god, hälsosam och klimatsmart mat 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 

förslag till strategi för god, hälsosam och klimatsmart mat. 

 

Ärendet 

Kommunstyrelsen föreslår en för staden gemensam strategi för god, hälsosam och 

klimatsmart mat. Strategin är tänkt att bidra till bättre folkhälsa och minskad miljö- och 

klimatpåverkan genom de livsmedel och måltider som köps in, produceras och serveras. 

Strategin ska ligga till grund för förfrågningsunderlag vid upphandling. Tre mått föreslås för 

att följa matens och måltidens påverkan på hälsan och klimatet: andel ekologisk mat, 

minskad klimatbelastning och minskat matsvinn. 

 

Förvaltningen anser att strategin är välkommen, men ställer sig tveksam till förslaget om en 

kostenhet med övergripande ansvar för stadens mat och måltider. Exempelvis inom 

förskolan ser förvaltningen positiva effekter där förskolan själv ansvarar för och tillagar mat. 

Även stadsdelsförvaltningarna bör ingå i det nätverk som föreslås, då det är dessa som 

huvudsakligen bedriver verksamheter där mat lagas och serveras. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2018-09-27. 

Dnr 1.5.1-394/2018 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 12  Dialog och samverkan kring spår- och busstrafik i kommande 

trafikaffärer med trafikstart 2021 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 

dialog och samverkan kring spår- och busstrafik i kommande trafikaffärer med trafikstart 

2021. 

2. Omedelbar justering. 

 

Ärendet 

Trafikförvaltningen inom Stockholms läns landsting har genomfört behovsanalyser inför 

kommande trafikaffärer. Bland annat ingår Söderorts busstrafik i utredningen. Stockholms 

stad har fått en inbjudan till dialog och samverkan kring den spår- och busstrafik som berörs 

av de planerade trafikaffärerna  

 

Remissen är bara marginellt relevant för stadsdelsnämnden men förvaltningen vill passa på 

att åter framföra stadsdelsnämndens önskemål om förbättrad kollektivtrafik i Fagersjö och 

Sköndal. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2018-10-22. 

Dnr 1.5.1-544/2018 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

Lars Jilmstad m fl (M), Peter Öberg (L) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) anmälde ett särskilt 

uttalande. I detta instämde Malena Liedholm Ndounou (C) och Lars Hultkvist (KD) med ett 

ersättaryttrande. 

 

Kjell Backman m fl (S) och Lars Bäck (V) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Särskilt uttalande / ersättaryttrande 

Lars Jilmstad m fl (M), Peter Öberg (L) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) / Malena Liedholm 

Ndounou (C) och Lars Hultkvist (KD) 

 

Vi välkomnar att förvaltningen så tydligt understryker behovet av förbättringar i busstrafiken 

i såväl Fagersjö som i Sköndal. Vi understryker att halkbekämpningen måste förbättras i 

Fagersjö, där det varje vinter inträffar att de boende i dagar får klara sig utan kollektivtrafik. 
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Därutöver menar vi, med hänvisning till omfattande kommande bebyggelse, att en 

pendeltågstation bör byggas i Fagersjö (som fram till början av 70-talet hade en sådan).   

 

Vi ser det också som angeläget med en närbusstrafik i Fagersjö. En sådan skulle kunna 

förbinda stadsdelen med Hökarängen. 

 

Särskilt uttalande 

Kjell Backman m fl (S) och Lars Bäck (V) 

 

Om vi hade varit i majoritet hade vi lagt följande förslag till beslut – att Stadsdelsnämnden 

beslutar enligt förvaltningens förslag till beslut samt att 

 

2. Stadsdelsnämnden uttalar därutöver att busstrafiken på linjerna 165 och 167 på sträckan 

Farsta – Fagersjö – Högdalen bör få tätare turer i bägge färdriktningarna samt nya 

hållplatslägen i Fagersjö på plan mark för att säkerställa kollektivtrafiken även vid snö 

och halka. Likaså bör nuvarande trafik på linjerna 172, 173, 184, 185 samt 742 värnas 

och bibehållas samt utökas avseende linjesträckning samt turtäthet. Dock vet vi att 

trafikaffär E37 som omfattar linjerna ovan kommer att upphandlas via någon form av 

s.k. incitamentsavtal vilket i praktiken innebär att det bolag som vinnervinner E37 i 

praktiken kommer att ha ganska fria händer att bestämma turtäthet och linjenät för att 

säkra sin vinst. 

 

3. Stadsdelsnämnden uttalar att då Stiftelsen Stora Sköndal och Stockholms kommun har 

startat en utbyggnad av bostäder i Sköndal som kommer att omfatta cirka 4 000 nya 

bostäder, 1 500 arbetsplatser, tre skolor samt åtta förskolor i direkt anslutning till det 

redan etablerade bostadsområdet som idag kallas ”Lilla Sköndal” så är de planerade 

förändringarna av busstrafiken otillräckliga. Redan idag är de nuvarande busslinjerna 

181, 188 och 182 överbelastade. Det är ej heller möjligt att leda ytterligare trafik på 

Sköndalsvägen som är för smal och problematisk för bussarna att trafikera. I dagsläget 

finns planer på att dra en ny väg via förskola, allmänning och Sandåkraskolan för att 

skapa en möjlighet att ta sig in och ut i det nya området. Detta kommer att bli 

problematiskt och det kommer inte att vara tryggt, säkert och helt hanterbart för de som 

bor, verkar och kör buss i området. Den blågröna majoriteten i landstinget (regionen) bör 

ta tillbaka sitt ogenomtänkta förslag och istället planera för helt nya kompletterande 

busslinjer med anslutning till spårbunden trafik (T-bana samt Pendeltåg) i Farsta Strand, 

Farsta, Skarpnäck, Gullmarsplan samt Älvsjö.  

 

4. Stadsdelsnämnden uttalar även att de nu aktuella trafikaffärerna E34 - E38 ska bedrivas i 

egen regi av Stockholms Läns Landsting (Region Stockholm) via Trafikkontoret/SL för 

att säkerställa att samtliga taxeintäkter samt skatteresurser oavkortat används till 

personalens löner, inköp av fordon samt underhåll av fordon, spår, depåer och 

verkstäder.  
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5. Stadsdelsnämnden uttalar slutligen att även kommande trafikaffärer som berör 

servicebusslinjerna, buss-  och spårtrafik som trafikerar våra stadsdelar såsom 

busslinjerna 828, 830 och 831 samt t-banelinje 18, pendeltågslinjerna 42X, 43 och 43X 

ska utföras i egen regi. 
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§ 13  Serveringstillstånd för restaurang Kaffe Express Colombia i Hökarängen 

Svar på remiss från socialnämnden 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 

ansökan om serveringstillstånd för restaurang Kaffe Express Colombia i Hökarängen. 

 

Ärendet 

Restaurang Kaffe Express Colombia i Hökarängen har ansökt om stadigvarande 

serveringstillstånd. Ansökan gäller fullständiga rättigheter med en serveringstid i restaurang 

och uteservering klockan 11.00–22.00 alla veckodagar. 

 

Förvaltningen anser utifrån sin kännedom om området att ansökan kan tillstyrkas. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2018-10-30. 

Dnr 1.5.2-583/2018 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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ANMÄLNINGSÄRENDEN 

 

§ 14  Rapportering till IVO av ej verkställda beslut för kvartal 3 år 2018 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger till handlingarna förvaltningens redovisning av rapporteringen till 

Inspektionen för vård och omsorg för kvartal 3 år 2018 av ej verkställa beslut enligt 

socialtjänstlagen och lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade. 

 

Ärendet 

Enligt lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade (LSS) och socialtjänstlagen 

(SoL) ska kommuner varje kvartal redovisa till Inspektionen för vård och omsorg (IVO) de 

gynnande beslut om insats eller bistånd som inte har kunnat verkställas inom tre månader.  

 

För det tredje kvartalet i år har förvaltningen rapporterat ett gynnande beslut om bostad 

enligt LSS som inte har kunnat verkställas i tid. Anledningen är brist på lediga bostäder. Ett 

beslut har verkställts sedan förra kvartalet.  

 

För samma period har förvaltningen rapporterat tio ej verkställda beslut om äldreboende 

enligt SoL, varav fyra är samma som förra kvartalet. Alla har tackat nej till erbjudna platser. 

Två tidigare rapporterade beslut har nu kunnat verkställas. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2018-10-04. 

Dnr 1.2.1-536/2018 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 15  Stadsdelsdirektörens beslut enligt delegering och övriga 

anmälningsärenden 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger anmälan av nedanstående ärenden och beslut till handlingarna. 

 

Funktionshinderrådets protokoll den 5 november 2018 

 

Pensionärsrådets protokoll den 5 november 2018 

 

Utvecklings- och näringslivsrådets protokoll den 12 oktober 2018 

 

Stadsdelsdirektörens beslut enligt delegering och övriga anmälningsärenden 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendena i en sammanställning daterad 2018-10-31. 

Dnr 1.1-765/2017 

 

Följande beslut har fattats av stadsdelsdirektören enligt nämndens delegering. Inom parentes 

anges enligt vilken ärendegrupp i nämndens delegeringsförteckning eller vilket specifikt 

nämnduppdrag som delegerade beslut har fattats. 

 

1. 2018-10-10: Uppföljning med erinran avseende Attendo Sverige AB:s drift av 

Postiljonen vård- och omsorgsboende, erinran avseende bemanning. Dnr 1.1-545/2018. 

2. 2018-10-11: Resa i tjänsten till Berlin, Tyskland. Dnr 1.1-549/2018. (9:18) 

3. 2018-10-25: Genomförandebeslut avseende åtgärder på plaskdammar, efter 

inriktningsbeslut i tertialrapport 2. Dnr 3.2-572/2018. (8:14) 

4. 2018-10-25: Genomförandebeslut avseende utbyte av uttjänt mark- och lekutrustning, 

efter inriktningsbeslut i tertialrapport 2. Dnr 3.2-578/2018. (8:14) 
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ÖVRIGT 

 

§ 16  Nämndens frågor och information från förvaltningen 

 

Förvaltningschefen berättade om ett konstprojekt inom förskolan med utställning just nu på 

Konsthall C i Hökarängen. Projektet genomförs varje år. 

 

Lars Bäck (V) refererade till uppgifter i lokaltidningen Mitt i Söderort att Moderaterna vill 

förändra ägarförhållandena för Farsta torg. Han undrade när ett sådant förslag kommer att 

lägga i kommunfullmäktige. Lisbeth Crabo Ljungman (M) svarade att det är ett fullständigt 

missförstånd från tidningens sida – något sådant förslag finns inte. Lars Jilmstad klargjorde 

att fastighetsnämnden disponerar stadens torg. 

 

Lars Bäck ställde även följande fråga: ”I går presenterade den blågröna majoriteten sin 

budget för 2019. På sidorna 325 respektive 329 kan vi ta del av de budgetramar som gäller 

för Östermalms och Farstas stadsdelsnämnder.  Det framgår vid en jämförelse att Östermalm 

fått en högre uppräkning av sin budget än Farsta. Samtidigt kommer skatten att sänkas med 

16 öre enligt samma budget, vilket ger de som har  inkomster på samma nivå som era 

borgarråd en skattesänkning på ett par tusenlappar om året till skillnad från låginkomsttagare 

eller pensionärer som får ett par hundralappar i lägre skatt. 

 

Våra frågor till er i majoriteten är: 

 

1. Varför får Farsta stadsdelsnämnd till skillnad från Östermal en budget som inte ens 

täcker de ökande personalkostnaderna och lokalhyrorna? 

 

2. Varför ska förorten Farstas barn och ungdomar i barnomsorgen, vid parklekar och på 

fritidsgårdar , de funktionshindrade samt de äldre i behov av äldreomsorg avstå pengar 

till Östermalms invånare samt finansiera er skattesänkning? 

 

3. Varför ska våra redan hårt arbetande medarbetare vara med och tvingas bära en ojämlik 

omfördelning av stadens resurser som ni dessutom krymper?” 

 

Mariana Moreira Duarte (MP) svarade att inga siffror är spikade än, jämkningar kommer att 

ske de närmaste veckorna inför det att kommunfullmäktige tar ställning till budgetförslaget 

den 12 och 13 december. På detta följde en diskussion om budget, skattesänkningar och 

ekonomi. 

 

Lisbeth Crabo Ljungman (M) undrade hur det går med ombyggnaden av Edö vård- och 

omsorgsboende. Förvaltningschefen svarade att den beräknas vara klar hösten 2019. 

 

Ordföranden avslutade den öppna delen av sammanträdet. 

 

 


